
حضـــور اســـاتید در فرصت هـــای مطالعاتی صنعـــت و جامعه را باید 
یکـــی از مســـیرها بـــرای ارتقای مهارت هـــای لازم و بهره مندی از دانش 
آنها در لایه های مختلف دانســـت. مشـــارکت در چنین فرصت هایی 

تـــا حـــدی زمـــان لازم را در اختیار هر دوطرف ماجرا- هم اســـاتید و هم 
صاحبـــان بخش هـــای صنعتـــی و غیرصنعتی- می گذارد تـــا بتوانند به 
یک زبان مشترک برای حل چالش هایشان برسند و درصورت تداوم و 
یزی درست برای آن، این امر می تواند به رفع چالش های بزرگ  برنامه ر
کشـــور در عرصه های مختلف هم منتهی شـــود. اتفاقی که البته بســـته 
به مدل تعریف کار و نحوه مشـــارکت اســـاتید، دستاوردهای مختلفی 

را به همـــراه خواهد داشـــت. اما واقعیت این اســـت کـــه تعریف چنین 
فرصت هایی با توجه به مســـئولیت های آموزشـــی و پژوهشـــی اساتید، 
کار چندان ساده ای نیست، از طرف دیگر نه اساتید تمایل چندانی به 
شرکت در این فرصت ها از خود نشان داده اند و نه بخش های صنعتی 
و غیرصنعتی توانســـته اند آن طور که باید از این ظرفیت اســـتفاده کنند. 
یر سابق  اتفاقی که حالا به نظر می رسد با ابلاغ محمدعلی زلفی گل، وز

علوم به دانشـــگاه ها به صورت الزام آور درآمده و شـــاید بتوان از طریق 
آن شاهد تغییراتی در نحوه حضور اساتید در چنین فرصت هایی بود. 
هرچند نمی توان این مساله را نادیده گرفت که مهم تر از الزامی شدن 
ایـــن اتفـــاق، بایـــد بحث تعریـــف چنین فرصت هایی بـــا درنظر گرفتن 
ی آنها  جمعیت اعضای هیات علمی و به فراخور تنوع حوزه های کار

در دســـتور کار متولیان امر قرار بگیرد. 

 وضعیت فرصت های مطالعاتی نشان می دهد صرف الزام اساتید نمی تواند حضور آنها را در صنعت تقویت کند

یکاجباربیمطالعه!

فرصت های مطالعاتی استادان از کجا شکل گرفت؟

از طرح مقوله فرصت های مطالعاتی در فضای آموزش عالی نزدیک به 
دودهه می گذرد. اولین بار شهریور سال 89 بود که شیوه نامه استفاده 
از فرصت هـــای مطالعاتی برای اعضای هیات علمی دانشـــگاه ها، 
موسســـات آموزش عالی و پژوهشـــی از سوی وزیر وقت علوم تدوین 
و ابـــاغ شـــد امـــا ظـــرف چهارماه بعد یعنی در اســـفند همان ســـال 
شیوه نامه جدیدی در این زمینه تدوین شد و با اباغ آن در شهریور 
سال 90 جایگزین شیوه نامه قبلی شد. براساس آن معیارهایی برای 
اساتیدی که مشمول استفاده از این فرصت ها بودند، قید شده بود 
کـــه ازجملـــه آنها می توان به کســـب صددرصد از حداقل امتیاز بند 
آموزشـــی و 80 درصد امتیاز بند ماده پژوهشـــی آیین نامه ارتقا برای 
اســـتادیاران و مرتبـــط بـــودن موضوع فرصت مطالعاتـــی با اهداف و 
برنامه های آموزشـــی و پژوهشـــی به تشـــخیص رئیس دانشگاه اشاره 
کرد. این شیوه نامه که هم فرصت های مطالعاتی داخل و هم خارج را 
دربرمی گیرد تا سال 97 در دستور کار دانشگاه ها قرار داشت تا اینکه 
با به روزرسانی این شیوه نامه، بار دیگر نام فرصت های مطالعاتی در 

فضای آموزش عالی کشور مطرح شد.
 

   تغییرات شیوه نامه فرصت های مطالعاتی از سال 97
این شیوه نامه که در 8 ماده و 8 تبصره در مهرماه 97 تدوین و درنهایت 
نیز در ابتدای سال 98 با اباغ لازم الاجرا شده بود، تاش داشت درکنار 
افزایش شناخت اساتید از فضای کار واقعی در جامعه و صنعت بتواند 
به جهت دهی پژوهش های موسسات آموزشی و پژوهشی کمک کند 
و همچنین شـــرایط را برای اســـتفاده موثر از امکانات، آزمایشـــگاه ها و 
تجهیـــزات واحدهـــای عملیاتی فراهم آورد. شناســـایی فناوری های 
مورد نیاز و طرح پیشنهاد برای تدوین یا انتقال فناوری به واحدهای 
عملیاتی و انتقال و ترویج یافته های جدید دانش و فناوری نیز از دیگر 
اهداف این شیوه نامه جدید بود. یکی از اتفاقات مهم رخ داده در این 
آیین نامه را باید برداشتن مولفه کسب حداقل صددرصد امتیاز آموزشی 
و 80 درصدی در حوزه پژوهش از سوی اساتید براساس آیین نامه ارتقا 

دانســـت، به طوری که در پنج معیار تعیین شـــده در آیین نامه جدید، 
موضوعات مهم مرتبط بودن رشته و تخصص عضو هیات علمی با 
نیازهای واحد عملیاتی و نداشتن رکود علمی از سوی متقاضی طی 
دوسال قبل از اعام درخواست از سوی عضو هیات علمی اشاره کرد. 

   حضور در فرصت های مطالعاتی 
برای استخدام  الزامی شد

آیین نامه ای که 31 مرداد امسال و با ارسال نامه ای از سوی محمدعلی 
کید و این مساله برای  زلفی گل، وزیر علوم بار دیگر به اجباری بودن تا
کید شـــد حضور در  روسای دانشـــگاه ها یادآوری شـــد. در این نامه تا
فرصت های مطالعاتی از سوی اساتید باید در آیین نامه استخدامی 
و ارتقا مانند گذشـــته به صورت الزامی تداوم خواهد داشـــت تا از این 
طریـــق اســـاتید از ســـه ماه تا یک ســـال مجبور به گذرانـــدن در چنین 
فرصت هایی باشند. به طوری که براساس بند »د« ماده 12 آیین نامه- که 
البته تنها شـــامل حال اســـاتیدی می شود که از ابتدای سال 1398 به 
بعد، دوره پیمانی آنها آغاز شده- باید به صورت اجباری یک دوره ۶ 
ماهه تمام وقت یا یک ساله نیمه وقت فرصت مطالعاتی را در صنعت 
یـــا جامعـــه بگذرانند. همچنین بنـــد »د« ماده 14 همین نامه شـــامل 
اساتیدی است که از ابتدای سال 98 به بعد به صورت رسمی آزمایشی 
درآمده اند نیز گذراندن یک دوره سه ماهه تمام وقت یا ۶ ماه نیمه وقت 
فرصت مطالعاتی در صنعت یا جامعه را برای آنها الزامی کرده است. 

به ازای هر 40 عضو هیات علمی وزارت علومی تنها یک فرصت مطالعاتی 

بـــا وجـــود اینکه فرصت های مطالعاتی به صورت رســـمی با تدوین 
شـــیوه نامه اش از ســـال 1390 در دســـتور کار نظام آموزش عالی قرار 
گرفت اما براساس آمارهای رسمی منتشرشده از سوی دفتر ارتباط 
با صنعت وزارت علوم، از سال 1393 عما این فرصت ها به میزان 
ی که در آن ســـال تنها 14 مورد  انـــدک بـــه مرحله اجرا در آمد به طور
فرصت مطالعاتی ارتباط با جامعه و صنعت برگزار شد. این میزان 
تا سال 97 که شیوه نامه جدیدی برای آن تدوین شده بود روند نزولی 
پیدا کرد و در سال 139۶ به هشت مورد رسید. اما با در دستور کار 
قرار گرفتن آیین نامه جدید و جدی شـــدن این مقوله فرصت های 
ی که  مطالعاتی از لحاظ کمی رشـــد قابل توجهی پیدا کرد؛ به طور
این میزان در ســـال 98 به 50 دوره و یک ســـال بعد با دوبرابر شدن 
بـــه 114 فرصـــت مطالعاتی رســـید. با آغاز ســـال 1400 نیز این میزان 
رشد 25 درصدی داشت و به 2۶0 مورد رسید. جالب اینجاست که 
طی ســـال های 1401 و 1402 بیشترین میزان فرصت های مطالعاتی 
برگزارشـــده در کشـــور را داشـــتیم و تعداد آنها به ۶90 هزار و 21 مورد 
رسیده بود که نشان از رشد 48 درصدی ظرف یک سال دارد. شاید 
ی فرصت های مطالعاتی را بتوان یک اتفاق  روند رو به رشـــد برگزار
قابل توجه در راســـتای نزدیک کردن دانشـــگاه با جامعه و صنعت 
گر بخواهیم تعداد این فرصت ها را  دانست اما واقعیت آن است ا
در کنار جمعیت اعضای هیات علمی وابسته به وزارت علوم قرار 
دهیم براســـاس کتاب »آمار آموزش عالی ایران در ســـال تحصیلی 
1402-1401« تعدادشـــان بـــه 40 هـــزار و ۶95 اســـتاد با مراتب علمی 
متفاوت می رســـد، در عمل به ازای هر 40 عضو هیات علمی تنها 
یک فرصت مطالعاتی وجود داشـــته اســـت. همین مســـاله نشـــان 
می دهد عما بخش قابل توجهی از اســـاتید فارغ از تمایل یا عدم 
تمایل شـــان عمـــا امـــکان شـــرکت در چنیـــن فرصت هایـــی را هم 
نداشته اند. قطعا همین مساله باعث می شود تا سهم قابل توجهی 
از اساتید نتوانند امکان لازم برای ارتقای مهارت های دانشی خود 
را داشـــته باشـــند. در این شرایط قطعا الزامی شدن حضور اساتید 

در چنین فرصت هایی با توجه به محدودیت های موجود می تواند 
از ســـال تحصیلـــی جدیـــد بـــه یـــک چالش جـــدی بـــرای متولیان 
دانشـــگاهی و خود اســـاتید دانشـــگاهی به حســـاب  آید. البته این 
ی فرصت هـــای مطالعاتی در نظام آموزش  همـــه تلخی هـــای برگزار
عالی کشور نیست، بلکه براساس گزارشی که از سوی دفتر ارتباط 
با صنعت این وزارتخانه در سال گذشته منتشر شده عما بخش 
قابل توجهی از فرصت ها در پایتخت کشـــور محدود شـــده است. 
هرچنـــد پیش تر در گزارش شـــماره 3899 »فرهیختـــگان« با عنوان 
»70درصد فرصت های مطالعاتی صنعت و جامعه خالی ماند« به 
گر بخواهیم به صورت گذرا بازخوانی از  تفصیل به آن پرداختیم اما ا
آن گزارش داشته باشیم، باید عنوان کرد از 842 فرصت مطالعاتی 
کـــه در بـــازه زمانـــی خرداد 1401 تا خرداد 1402 برگزار شـــد، دو هزار و 
289 نفر از اساتید توانستند در آن شرکت کنند؛ رقمی که معنایش 
آن اســـت برای هر فرصت مطالعاتی 2.7  اســـتاد امکان مشـــارکت 
داشـــتند، امـــا در واقعیـــت تنها 700 نفر برای حضـــور در آنها اعام 
آمادگـــی کردنـــد! تا از ایـــن طریق در عمل تنها 30 درصد از ظرفیت 
کل فرصت های مطالعاتی پر شود. برای درک بهتر عدم اقبال بخش 
خصوصی فعال در بخش صنعت و جامعه کشور از ایجاد چنین 
فرصت هایی تنها کافی است بدانیم از کل فرصت های ایجادشده 
در آن برهـــه زمانی ســـهم ســـازمان های غیردولتـــی تنها 5۶ فرصت 
بود! یعنی 7 درصد از کل این فرصت ها؛ درحالی که سازمان های 
دولتـــی بـــا 78۶ فرصت مطالعاتی 93 درصد از کل ظرفیت ها را در 
اختیار داشـــتند و در این میان هم بخش پژوهشـــگاه علوم و فنون 
ی  اتمی ایران به تنهایی توانسته  هســـته ای وابســـته به ســـازمان انرژ
بـــود 30 درصـــد از کل فرصت هـــا را در اختیـــار بگیـــرد. اما بررســـی 
کندگی فرصت های مطالعاتی هم نشان می دهد سهم  اســـتانی پرا
اســـتان تهران از کل فرصت ها 45 درصد بوده و بعد از آن اســـتان 
قـــم با ســـهم 7.3 درصـــدی و البرز نیز با 7.1 درصـــدی در رتبه های 

بعدی قرار گرفته اند. 

استادیار دانشگاه علم و صنعت: 
 صنعت تمایلی به برگزاری فرصت های مطالعاتی  نشان نمی دهد

امیـــد وحیـــدی، اســـتادیار دانشـــگاه علـــم و صنعـــت در گفت وگـــو با 
، پنـــج ســـال پیـــش اعضـــای  »فرهیختـــگان« بـــا بیـــان اینکـــه از چهـــار
هیات علمی که می خواســـتند از پیمانی به صورت رســـمی - آزمایشی 
بیاینـــد، بایـــد در فرصت هـــای مطالعاتی شـــرکت می کردند، گفت:  در
»این مساله یکی از مباحث وتویی تبدیل وضعیت محسوب می شد، 
یعنـــی تبدیـــل وضعیت اســـاتید نیازمند حضورشـــان در فرصت های 
مطالعاتی بوده اما اینکه این الزام در بحث آیین نامه اســـتخدامی هم 
قید شده باشد، مساله متفاوتی است.« او ادامه داد: »با وجود الزامی 
بـــودن حضـــور اســـاتید اما در حیطـــه اجرا، محقق شـــدن فرصت های 
مطالعاتـــی بـــا چالش های مختلفی همراه اســـت. شـــاید بد نباشـــد در 
اینجا مثالی بزنم. بنده شخصا قصد داشتم تا در یکی از فرصت های 
ی نیز این مســـاله را از  مطالعاتـــی حضـــور پیـــدا کنـــم و حتـــی چند بـــار
سمت وزارت نفت پیگیری کردم اما درنهایت هیچ نتیجه ای نگرفتم 
و عمـــا نتوانســـتم در ایـــن دوره ها شـــرکت کنم.« اســـتادیار دانشـــگاه 
ی چنیـــن فرصت هایی گفت:  بـــاره اهمیت برگـــزار علـــم و صنعـــت در
»براساس آنچه در فرصت های مطالعاتی دنبال می شود، اساتید باید 
چند ماه به صورت نیمه وقت و پاره وقت )بســـته به میزان مدت زمان 
حضورشـــان در فرصت هـــا( در بخـــش صنعت یا جامعـــه حضور پیدا 
کرده و با مســـائل آنها آشـــنا شـــوند تا از این طریق بتوانند هم صنعت 
یف پروژه های  را ارتقـــا داده و هـــم برخی از مســـائل آنهـــا را در قالب تعر
مختلف، در دانشگاه شـــان دنبال کنند. قطعا چنین مساله ای باعث 
می شـــود تا بتوان برای مســـائل مبتا به صنعت و جامعه، راهکارهایی 

هـــم پیدا و ارائه کرد.« 

گر صنعت بخواهد، می تواند فرصت های  وحیدی با بیان اینکه قطعا ا
یح کرد:  یـــادی را در حوزه های مختلف ایجـــاد کند، تصر مطالعاتـــی ز
»مساله ای که نمی توان آن را نادیده گرفت این است که صنعت مسائل 
یـــادی دارد که اســـاتید در قالب فرصت هـــای مطالعاتی می توانند به  ز
آنها ورود کرده و برایشـــان راهکارهای مختلفی ارائه دهند اما در اجرا 
می بینیـــم چنیـــن اتفاقی آن طور که باید محقق نشـــده اســـت. هرچند 
کـــه وزارت علـــوم بـــه اندازه خودش در این حـــوزه ورود کرده و با الزامی 
کـــردن حضـــور در ایـــن فرصت هـــا، بخش مربوط بـــه اســـاتید را دنبال 
می کنـــد امـــا امـــروز دیگر توپ این حوزه در زمیـــن صنعت قرار دارد که 
متاســـفانه آنهـــا نیـــز الزامی بـــرای حرکت به این ســـمت ندارند.« او در 
همیـــن زمینـــه گفـــت: »قطعا باید در وهله اول بـــرای صنعت و جامعه 
ی شود و برای آنها به اصطاح جا بیفتد که چرا  این مساله فرهنگ ساز
ی چنین فرصت هایی  از اهمیت بالایی برخوردار است. با این  برگزار
حـــال نمی تـــوان این مهم را هم نادیده گرفت که وزارت علوم نمی تواند 
ی انجام دهد. هرچند در کل کشـــور  برای بخش مرتبط با صنعت کار
مباحثی مانند معافیت های مالیاتی برای بخش صنعت در نظر گرفته 
گر مجموعه صنعتی، با دانشـــگاهی قراردادی را منعقد کند  شـــده و ا
می تواند از برخی معافیت ها برخوردار شود اما می توان چنین اتفاقاتی 
را در بخـــش فرصت هـــای مطالعاتی هم به شـــکل دیگری ایجاد کرد تا 

صنعت رغبت بیشـــتری به این حوزه نشـــان دهد.« 
اســـتادیار دانشـــگاه علـــم و صنعت افـــزود: »نکته مهم اینجاســـت که 
بایـــد مشـــوق ها شـــکل واقعـــی به خـــود بگیرد، یعنـــی کارخانه هـــا باید 
گـــر مشـــوقی وجـــود دارد به راحتی از آن بهـــره بگیرند نه اینکه  بتواننـــد ا

ی شـــوند. نکتـــه قابل توجـــه دیگر اینکه  بخواهنـــد وارد بروکراســـی ادار
ی باید  قطعـــا اســـاتید بـــرای تبدیـــل وضعیت شـــان بـــه صورت اجبـــار
ایـــن دوره هـــا را بگذراننـــد امـــا آنچه نبایـــد فراموش کرد این اســـت که 
ی برایش اجبار نباشـــد، به ســـمت  بـــه صـــورت کلـــی آدمی تا وقتی کار
اجـــرای آن نمـــی رود.« وحیـــدی خاطرنشـــان کـــرد: »قطعـــا حضـــور در 
فرصت هـــای مطالعاتی ســـختی های خـــاص خودش را دارد و طبیعتا 
گر الزاماتی وجود نداشـــته باشـــد شاید بخشی از اساتید به سمت آن  ا

نرونـــد. البتـــه این بدان معنی نیســـت که هیچ اســـتادی را 
یم که خودش تمایلی به این کار نداشـــته باشـــد اما  ندار

درمجموع تا الزامی نداشـــته باشـــیم، کم پیش می آید 
یند  کسی بخواهد به سمت آن برود. مثا وقتی می گو

یسد، اساتید خود را  استاد مجبور است 5 مقاله بنو
گر این گونه نباشد،  ملزم به نوشتن آن می کنند اما ا
کـــم پیش می آید اســـاتیدی بخواهنـــد مقاله ای را 

یم 20  منتشـــر کنند. از این رو درمجموع شـــاید بگو
تا 30 درصد از اســـاتید، حداقل در دانشـــگاه 

خودمـــان دغدغه شخصی شـــان 
ایـــن اســـت کـــه در چنیـــن 

فرصت هایـــی شـــرکت 
ت  مشـــکا و  ه  د کـــر

ایـــن  از  را  صنعـــت 
کنند.«  طریق حل 

بازنگری آیین نامه پذیرش قهرمانان ورزشی  در دانشگاه ها 
ابراهیم علی دوســـت در گفت وگو با مهر با اشـــاره به بازنگری آیین نامه 
پذیـــرش قهرمانـــان ورزشـــی در دانشـــگاه ها گفـــت: »طبـــق آیین نامـــه 
شـــورای عالـــی انقاب فرهنگی، قهرمانان ورزشـــی حتـــی با یک مدال 
ن کنکور در هر دانشـــگاهی که  برنـــز نوجوانان آســـیا هـــم می توانند بدو
عاقه مند باشـــند در رشـــته تربیت بدنی تحصیل کنند و این قهرمانان 
یان  درخواســـت خود را به اداره کل تربیت بدنی ســـازمان امور دانشجو

ارائه می دهند.« 
ی افزود: »اداره کل نیز مدارک آنها را براساس درخواست ها و مدالی  و
یت از آنها می گیرد که معمولا  که کسب کرده اند بررسی کرده و سه اولو
یت موافقت می شـــود، ســـپس نامه به ســـازمان ســـنجش  بـــا اولین اولو
ارســـال کـــرده و کار انجـــام می شـــود.« مدیـــرکل تربیت بدنی ســـازمان 
یان ادامه داد: »در دوره کارشناســـی تقریبا دامنه وســـیع  امور دانشـــجو
ن کنکور در دانشـــگاه  اســـت و با یک مدال نوجوانان نیز می توانند بدو
تحصیـــل کننـــد، بـــرای کارشناسی ارشـــد و دکتـــری فقـــط مـــدال آوران 
ی هـــای دانشـــجویی می توانند از  ی هـــای آســـیایی و باز المپیـــک، باز

این شـــرایط استفاده کنند.« 

تسهیلات جدید »آبادیران« برای دانش بنیان های فعال 
دبیرخانه دائمی برنامه ملی »آبادیران« در اقدامی جدید، زمینه را برای 
یه و اجرای پروژه های جایگزین خدمت در  جذب بیشـــتر ســـربازان امر
شـــرکت های دانش بنیان فراهم کرد که براســـاس آن، شـــرکت هایی که 
فعالیت هایشـــان در راســـتای آبادانی و پیشرفت فناورانه کشور است، 
یه و اجـــرای پروژه های  می تواننـــد از افزایـــش ظرفیت جذب ســـرباز امر
جایگزین خدمت بهره مند شـــوند.« طبق اعام دبیرخانه دائمی برنامه 
پا، نوآور و فناور می توانند به ترتیب 3، 4 و ۶ نفر  آبادیران شرکت های نو
یه جذب کنند. همچنین دو  از فارغ التحصیان را به عنوان ســـرباز امر
برابر شدن ظرفیت پروژه های جایگزین خدمت هم از دیگر تسهیات 
خواهد بود که طبق آن تمامی شـــرکت های دانش بنیان فعال در برنامه 
، دو نفر از فارغ التحصیان را برای  آبادیـــران می تواننـــد به جای یک نفر
اجـــرای پروژه هـــای جایگزیـــن خدمـــت جـــذب کننـــد.« براســـاس این 
برگ  گـــزارش، بـــرای بهره منـــدی از این تســـهیات، شـــرکت ها بایـــد کار
یافـــت و  ی و پـــروژه جایگزیـــن خدمـــت را در یـــه ســـرباز مخصـــوص امر
بـــرگ تکمیل شـــده باید بـــه دبیرخانه دائمـــی برنامه  تکمیـــل کننـــد. کار

ملی آبادیران ارسال شود. 

جای دادن همه نخبگان در دانشگاه اشتباه است
ی اسامی،  محمدرضا مخبردزفولی، رئیس فرهنگستان علوم جمهور
یـــان و آییـــن معرفـــی و  در بیســـت و پنجمین جشـــنواره بین المللـــی رو
یده ششـــمین جایـــزه بین المللی دکتر کاظمی، تمرکز و  تجلیـــل از برگز
جای دادن همه نخبگان و دانشمندان در دانشگاه را اشتباه خواند 
و گفـــت:  »امـــروز باید شـــبکه ای از دانشـــمندان جوان در عرصه های 

مختلف علمی شـــکل بگیرد.« 
او افزود: »شاید امروزه افزایش ظرفیت پذیرش اعضای هیات علمی 
کـــه کار آموزشـــی در دانشـــگاه انجـــام دهـــد، چنـــدان لازم نباشـــد اما 
به وجود دانشـــمندانی که توان حل مســـاله در کشـــور را داشـــته باشند 

یم.«  ی دار نیاز بســـیار
یـــک بلکه در  یـــح کـــرد: »نه تنهـــا در مباحث بیولوژ مخبردزفولـــی تصر
یت و اداره کشور باید نگاه دانش پایه را توسعه  تمام عرصه های مدیر
ی که با سامت مردم سروکار  یست فناور دهیم و این امر در مسائل ز
تـــری دارد.« او تشـــکیل شـــبکه  یـــت بالا داشـــته به طـــور طبیعـــی اولو
دانشـــمندان جـــوان عاقه منـــد به مطالعـــات و تحقیقـــات بنیادی و 

گزیر خواند.  بردی را ضرورتـــی نا کار

دانش بنیان ها در اقتصاد تاثیرگذارتر می شوند
ی و اقتصـــاد دانش بنیـــان  ن علمـــی، فنـــاور حســـین افشـــین، معـــاو
رئیس جمهور در دیدار جمعی از فعالان حوزه دانش بنیان و استارتاپ ها 
ی و افزایش  توجـــه به روش هـــای نوین تامین مالی و همچنین بازارســـاز
یکرد اصلی این  ی دانش بنیان هـــا در اقتصاد را دو مقوله و رو تاثیرگـــذار

یتی این مجموعه اعام کرد. معاونـــت در دور جدیـــد مدیر
ی در تامیـــن  ی بـــا اشـــاره بـــه نقـــش صندوق هـــای پژوهـــش و فنـــاور  و
ی بـــر ضـــرورت حرکت  مالـــی تخصصـــی حوزه هـــای مختلـــف فنـــاور
کید کرد و افزود: »در زمینه  به سوی تخصصی شدن این صندوق ها تا
یژه  صندوق هـــا به خصوص صندوق های دولتی، باید یک ســـازوکار و
کید کـــرد: »باید همـــه صندوق ها تخصصی  یف شـــود.« افشـــین تا تعر
کنـــون بـــه بلوغ رســـیده اند و موضوع تخصصی شـــدن  کـــه ا شـــوند؛ چرا
یـــا ســـطحی را کـــه صنـــدوق بـــرای تامیـــن مالـــی می توانـــد ورود کند را 

کرد.  پیگیری خواهیم 
ی گفت: از صندوق های دولتی شفافیت می خواهیم و با اینکه ممکن  و
کنش هایی را در پی داشته باشد اما داده های صندوق ها باید  است وا

به صورت شفاف منتشر شود.« 
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